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Александр Лукашенко
разразился очередными
обвинениями в адрес Рос�
сии и участников молча�
ливых акций протеста.
Зато глава Беларуси был
невероятно деликатен в
высказываниях по адресу
Запада.

Москва получила своё за
отключение электроэнер�
гии. При этом Лукашенко,
общаясь с журналистами на
Шкловском заводе газетной
бумаги, признал (цитирует�
ся по interfax.by): «Мы за�
должали». И тут же пере�
шел в наступление: «Но
партнеры так не поступают».
Очевидно, партнеры, нео�
днократно напоминавшие
белорусской стороне о необ�
ходимости погашения за�
долженности, должны были
довольствоваться обещания�
ми из Минска сделать это
когда�нибудь.

– Не успеваем оплатить,
есть какие�то проблемы. По�
этому не надо наклонять
партнеров. Я расцениваю
это, как непартнерские дей�
ствия, не говоря уже о со�
юзнических или братских
отношениях, – сказал глава
Беларуси. – Это неприлич�
но по отношению к Белару�
си. Так поступать нельзя.

А вот перейдя к отноше�
ниям с Западом, Лукашенко
неожиданно сменил агрессив�
ную риторику на компро�
миссную. Хотя и заявил, что
не намерен торговаться по по�
воду политзаключенных:

– Это люди – плохие или
хорошие, но это люди (осуж�
денные за 19 декабря –
www.interfax.by), это челове�
ческие судьбы. Торговаться с
Евросоюзом и разменивать
этих людей на какие�то пере�
говоры и разговоры нам не
надо… Если там, в ЕС, хотят
их себе забрать, то завтра би�
лет выпишем и отправим. Не
вопрос – пусть забирают. Если
они такие радетели по полит�
заключенным, то завтра в
один вагон посадим, я приму
решение, а я имею право его
принять, и всех, и даже тех,
кто сегодня остался на свобо�
де и мычит на площадях),
всех, за кого они (ЕС –
www.interfax.by) радеют, зав�
тра в вагон – и туда. Если хо�
тят быстрее, то самолет выде�
лю. Перебросим мгновенно,
пусть забирают.

По словам Лукашенко, в
Шкловской колонии усилен�
ного режима сидят «достой�
ные люди, и этим шалопаям
(осужденным за 19 декабря –
www.interfax.by) делать там
нечего. Если они туда попа�
дут, то их быстро призовут к
порядку. Поэтому я боюсь их
там держать». Глава Белару�
си также невероятно деликат�

но (по своим меркам) проком�
ментировал предложение о
возможности консультаций с
польским руководством по
ситуации вокруг осужден�
ных:

– Я хотел бы сказать гос�
подину Сикорскому (глава
МИД Польши –
www.interfax.by), что мы от
него уже консультации по�
лучили накануне президен�
тских выборов. И, тем не ме�
нее, я не отказываюсь от его
предложений и консульта�
ций. Может быть, он понял,
осознал, что он сам виноват,
что не мы тут создали ситу�
ацию… Может быть, это
сигнал, мы от любых сигна�
лов отказываться не будем.
Но не надо никаких консуль�
таций, мы ведь умные
люди, мы не глупее
польского руководства.

И тут же добавил, что не
знает, «о каких консультаци�
ях идет речь».

– Сеять, убирать, строить
мы хорошо умеем. Но вдруг
они чего�то там надумали,
чего мы не знаем. Пусть при�
едут и скажут, а мы с удоволь�
ствием даже заплатим, – по�
обещал Лукашенко.

Ага, заплатим. У нас еще
не весь первый транш креди�
та от Антикризисного фонда
ЕвразЭС проеден.

Похоже на то, что избуш�
ка официального Минска по�
степенно поворачивается к
Западу – нет, не передом, но

боком. Очень деньги нужны.
Так приперло, что снова гото�
вы даже Сикорского слушать,
который совсем недавно гово�
рил о том, что у Лукашенко
есть перспективы попасть в
Гаагу.

Зато по адресу участников
молчаливых акций протеста
глава Беларуси высказался с
редким остервенением.

– Эта вся шелудивая мас�
са небольшая, которая топчет�
ся на площадях. Не то мычит,
не то – топает, не то – кричит.
Они хотят воспользоваться
моментом. Они прекрасно по�
нимают, что каждый день мы
будем из этого положения, па�
ники, выходить. И мы выхо�
дим. Пятая колонна понима�
ет, что еще три месяца – и
люди забудут, что где�то цены
поднялись, другие проблемы
возникли. И тогда основы то�
пать и мычать не будет, по�
этому они торопятся и лезут
напролом. У них, видите ли,
«черные» среды, там собира�
ется 500�600 человек и начи�
нают провоцировать, чтобы
картинку дать и показать на
Западе. Ведь деньги им на это
дают, это не бесплатно.

Нынешний руководитель
Беларуси также назвал про�
тестующих «врагами наро�
да». Впрочем, по моему мне�
нию, настоящими врагами
народа являются те, кто по�
средством рекордных деваль�
вации и инфляции этот са�
мый народ де�факто обокрал.

Независимый профсоюз выиграл сНезависимый профсоюз выиграл сНезависимый профсоюз выиграл сНезависимый профсоюз выиграл сНезависимый профсоюз выиграл суууууддддд
против гпротив гпротив гпротив гпротив гориспоориспоориспоориспоорисполклклклклкомаомаомаомаома

Новополоцкий суд
признал обоснованным
иск первичной организа�
ции Белорусского неза�
висимого профсоюза
(БНП) работников
ОАО «Нафтан» против
исполкома города Ново�
полоцка о незаконном
отказе в проведении пи�
кета.

Напомним, первичка
БНП трижды обращалась в
Новополоцкий горисполком
за разрешением на проведе�
ние пикета. Активисты хо�
тели таким образом выра�
зить протест против отказа
нанимателя подписать с
профсоюзом коллективный
договор.

Первый раз, еще в фев�
рале, городские власти ар�

гументировали свой отказ
карантином против гриппа.
Тогда активисты планиро�
вали провести акцию с уча�
стием 30 человек, причем на
открытом воздухе. Профсо�
юзу отказали. Хотя, по сло�
вам заместителя председа�
теля первички Геннадия Во�
роны, грипп не помешал
властям организовать обще�
городское мероприятие –

полоцкую лыжню, в которой
участвовало 1000 человек.

– Тогда мы в суд не пода�
вали, потому что формаль�
но отказ был обоснованным,
– рассказал Praca�by.info
профсоюзный активист. –
Когда карантин закончил�
ся, мы подали заявку во вто�
рой раз и снова получили
отказ.

Окончание на с.8
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Геннадий КОСАРЕВ,
“Завтра твоей страны”

Александр Лукашен�
ко заявляет, что не на�
мерен торговаться с Ев�
росоюзом относительно
политзаключенных. Ве�
дутся ли на сей счет за�
кулисные переговоры, и
могут ли белорусские
власти депортировать
неугодных из страны?

«Торговаться с ЕС и раз�
менивать этих людей на ка�
кие�то переговоры и разго�
воры, нам это не надо абсо�
лютно», — прокомментиро�
вал Александр Лукашенко
в Шклове заявление главы
МИДа председательствую�
щей в ЕС Польши Радосла�
ва Сикорского.

Польский дипломат ска�
зал, что Евросоюз предло�
жит поддержку и консуль�
тации по экономическим
реформам в Беларуси в об�
мен на освобождение полит�
заключенных.

«А если в ЕС их хотят к
себе забрать � завтра билет
выпишем и отправим, не
вопрос, — продолжил глава

белорусского государства.
— Пусть забирают, если они
такие радетели по политзак�
люченным. Всех, за кого они
радеют, завтра в вагон � и
туда. Если быстрее � самолет
выделим, перебросим мгно�
венно, пусть забирают».

Означает ли заявление
Александра Лукашенко, что
идет закулисное обсужде�
ние судьбы белорусских по�
литзаключенных?

— Я в этом сомневаюсь,
потому что Евросоюз настро�
ен довольно жестко: торга не
будет, освобождение полит�
заключенных — лишь усло�
вие для переговоров, и не
более того, — отмечает ана�
литик�международник Ан�
дрей Федоров. — Мне с тру�
дом верится, что идет не�
кий торг, хотя на сто про�
центов этого исключить
нельзя.

Однако политолог Алек�
сандр Класковский не со�
мневается, что белорусские
власти думают, как бы вы�
годнее для себя организо�
вать торг политзаключен�
ными с Западом.

— Более того, мне кажет�
ся, что де�факто этот торг
уже идет. Свежий пример

– мягкий по белорусским
меркам приговор журнали�
сту Андрею Почебуту по
сравнению с тем, что запра�
шивал прокурор, — отмеча�
ет эксперт. – Приговор по�
казывает, что «открутка»
была. Можно только предпо�
лагать, в какой степени это
стало прямым результатом
каких�то закулисных пере�
говоров.

В заявлении белорусско�
го президента Александр
Класковский усматривает
достаточно четкий посыл:
все будет зависеть от того,
как к этому вопросу подой�
дет Евросоюз.

— За словами Лукашен�
ко стоит реальное желание
нейтрализовать политичес�
ких оппонентов, — отмечает
эксперт. — Подобный вари�
ант предлагался Александ�
ру Козулину – сопровождать
на лечение в Германию боль�
ную жену. И после побега
Алеся Михалевича за грани�
цу прозвучало: да пусть они
хоть все убегут. Это голубая
мечта белорусского руковод�
ства, чтобы свалила вся «пя�
тая колонна».

Но поскольку, по словам
Александра Класковского,

на практике нереально, что�
бы все сразу уехали в эмиг�
рацию, то, по сути, делает�
ся все для маргинализации
представителей оппозиции
в самой Беларуси, чтобы
физически находясь на
этой территории, де�факто
они не могли участвовать в
политической жизни.

— Половинчатые реше�
ния, когда над человеком
висит дамоклов меч приго�
вора с отсрочкой или услов�
ного приговора, тому при�
мер. В такой ситуации сей�
час Владимир Некляев,
Ирина Халип и другие фи�
гуранты «Дела 19 декабря».
И это тоже элементы торга
с Евросоюзом, — уверен
Александр Класковский.

Депортировать полит�
заключенных, по его мне�
нию, было бы слишком оди�
озно.

— Звучали, наоборот,
угрозы сделать оппозицио�
неров невыездными. Теперь
вдруг власти готовы всех
выставить из страны – у бе�
лорусского руководства
широкий диапазон фанта�
зий по отношению к поли�
тическим противникам, —
резюмирует эксперт.

ТТТТТатьяну Северинец пригатьяну Северинец пригатьяну Северинец пригатьяну Северинец пригатьяну Северинец приговорили к штрафоворили к штрафоворили к штрафоворили к штрафоворили к штрафууууу
в 700 тысяч рв 700 тысяч рв 700 тысяч рв 700 тысяч рв 700 тысяч рууууублейблейблейблейблей
Сергей БАЛАЙ

Витебский суд при�
знал виновной в органи�
зации несанкциониро�
ванного шествия акти�
вистку областного орг�
комитета Белорусской
Христианской демокра�
тии Татьяну Северинец,
мать политзаключенно�
го Павла Северинца, и
оштрафовал ее на 20 ба�
зовых величин (700 ты�
сяч рублей).

Это минимально воз�
можное наказание по ста�
тье 167 Кодекса об адми�

нистративных правонару�
шениях. Напомним, Тать�
яну Северинец задержали
в день открытия «Славянс�
кого базара в Витебске», 8
июля.

– 3 июля со знакомыми
я пришла на площадь По�
беды, какое�то время про�
вела там, после чего при�
гласила к кресту Ефроси�

ньи на Успенской Горке,
где мы с единомышленни�
ками каждый вечер устра�
иваем молитву за полит�
заключенных, – рассказа�
ла корреспонденту «Салі�
дарнасці» Татьяна Севери�
нец. – Люди двигались
вдоль улицы, хлопали в
ладоши, им в ответ сигна�
лили машины. Так полу�
чилось, что я оказалась во
главе колонны. Вслед за
мной шли 30�40 человек.
Но я их не призывала, и
когда мы пришли к крес�
ту, то я объяснила людям,
что каждый вечер я и мои
знакомые молятся здесь
за тех, кто оказался в
тюрьме из�за своих поли�

тических убеждений.
После мы прочитали мо�
литвы, пропели “Магутны
Божа”, зажгли свечи,
вспомнив каждого полит�
заключенного.

В милицию Татьяну Се�
веринец привезли 9 июля
вечером. Сначала замести�
тель начальника Московско�
го РОВД Александр Кали�
новский составил протокол
опроса, а после того как ак�
тивистка отказалась его
подписывать, ее задержали.

– Я не решила, буду ли
обжаловать решение суда.
Потому что, по большому
счету, в этом нет смысла, –
резюмировала Татьяна Се�
веринец.

Читайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.com
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Власти передумали закрывать «Нашу Ніву»Власти передумали закрывать «Нашу Ніву»Власти передумали закрывать «Нашу Ніву»Власти передумали закрывать «Нашу Ніву»Власти передумали закрывать «Нашу Ніву»
Ольга СЛУЦКАЯ

Министерство ин�
формации в Высшем хо�
зяйственном суде заяви�
ло ходатайство об отзы�
ве своего иска о закры�
тии старейшей белорус�
ской газеты. Ни глав�
ный редактор «Нашай
Нівы» Андрей Скурко,
ни, видимо, судья не
ожидали такого поворо�
та событий.

Суд удовлетворил хода�
тайство и оставил иск без
рассмотрения.

По мнению заместителя
председателя Белорусской
ассоциации журналистов
Андрея Бастунца, это тот
редкий случай, когда права
прессы в нашей стране ува�
жаются.

— Я считаю решение
Министерства информации
взвешенным, — заявил в
беседе с корреспондентом
«Салідарнасці» Андрей Ба�
стунец. — Власти поняли,
что ликвидация «Нашай
Нівы» отрицательно ска�
жется на имидже страны.
Очевидно, посчитали, что те
дивиденды, которые они
получили бы, закрыв неза�
висимое издание, несоиз�

меримы с потерями, кото�
рые неизбежно последовали
бы. Таким образом, разум
возобладал над эмоциями.

Министерство информа�
ции объяснило причины
отзыва иска. Как сообщает
«БЕЛТА», такое решение
принято «в связи с обраще�
нием редакции издания и
возможностью внесудебного
урегулирования ситуации,
исходя из принципа свобо�
ды массовой информации».

Вместе с тем здесь под�
черкнули, что требования
Министерства информации
к редакции данного СМИ
обоснованны и предъявлены
в соответствии с нормами

закона «О средствах массо�
вой информации» в связи с
неоднократным нарушени�
ем его положений.

Напомним, закрытие га�
зеты было инициировано
Министерством информа�
ции после того, как 14 апре�
ля «Наша Ніва» получила
третье в течение года предуп�
реждение. В четверг истека�
ет трехмесячный срок со дня
вынесения предупреждения.
После этого по действующе�
му законодательству закрыть
издание нельзя.

13 июля в суде будет рас�
смотрен иск Министерства
информации о ликвидации
газеты «Народная воля».

На УНа УНа УНа УНа Украіне створана аб’яднанне + падтрымкукраіне створана аб’яднанне + падтрымкукраіне створана аб’яднанне + падтрымкукраіне створана аб’яднанне + падтрымкукраіне створана аб’яднанне + падтрымку
беларбеларбеларбеларбеларууууускскскскскагагагагага дэмакратычнага дэмакратычнага дэмакратычнага дэмакратычнага дэмакратычнага грамадстваа грамадстваа грамадстваа грамадстваа грамадства

Рада Украіны абвяс�
ціла 8 ліпеня аб ства�
рэнні міжфракцыйнага
дэпутацкага аб’яднан�
ня ў падтрымку неза�
лежнасці і дэмакратыі ў
Беларусі.

Як паведамляе прэс�
служба Руху Салідарнасці
“Разам”, народны дэпутат
Украіны Андрэй Парубій
адзначыў: “Сябры�апазі�
цыянеры Беларусі даўно
чакалі гэтага крока. У
шматлікіх Еўрапейскіх
краінах даўно ўжо створа�
ны такія групы. Ад гэтага
моманту мы зможам каар�

дынаваць свае высілкі ў
сценах Украінскага Парла�
менту па падтрымцы бела�
рускага народа і яго ба�
рацьбы з рэжымам Лука�
шэнкі”.

Нагадаем, з прапановай
аб стварэнні такой структу�
ры да прысутных Дэпутатаў
Украіны звярнуўся Стар�
шыня Руху Салідарнасці
“Разам” Вячаслаў Сіўчык
31 траўня – падчас прэзен�
тацыі фільма пра вядомага
беларускага палітвязня
Мікалая Аўтуховіча “Пада�
рожжа па бясконцай вайне”.
Сваё жаданне прыняць уд�
зел у працы міжфракцый�
нага аб’яднання даўно вы�

разілі Анатоль Матвіенка
(НУНС) і Андрэй Паў�
лоўскі.

У Заяве Народных дэпу�
татаў Украіны адзначаецца:
“Стварэнне гэтага аб’яднан�
ня абумоўлена нашай зак�
лапочанасцю станам дэмак�
ратыі і падаўлення грамад�
зянскіх свабод у суседняй і
сяброўскай нам краіне Бе�
ларусь. У прыватнасці, пе�
раследуецца палітычная
апазіцыя, адбываюцца
арышты палітычных апа�
нентаў і масавыя арышты
грамадскіх актывістаў, за�
баронена правядзення
мірных акцый пратэсту, аб�
межавана свабода слова,

уведзена цэнзура ў СМІ,
блакуюцца апазіцыйныя
сайты і сацыяльныя сеткі.
Дзяржаўная ўлада Беларусі
фактычна парушае прыняц�
це на сябе Міжнародных
абавязкаў у вобласці праў і
свабод чалавека.

Мэта дзейнасці аб’яд�
нання – парламенцкая пад�
трымка дэмакратычнага
развіцця і незалежнасці Бе�
ларусі і наладжванне супра�
цы з палітычнымі і гра�
мадскімі сіламі, якія ста�
яць у абарону гарамад�
зянскіх праў і свабод і падт�
рымліваюць накірунак па
ўмацаванні незалежнасці і
дэмакратыі ў Беларусі”.

Василевич призывал правооВасилевич призывал правооВасилевич призывал правооВасилевич призывал правооВасилевич призывал правоохранительные оргхранительные оргхранительные оргхранительные оргхранительные органыаныаныаныаны
быть «макбыть «макбыть «макбыть «макбыть «максимально ксимально ксимально ксимально ксимально корректными»орректными»орректными»орректными»орректными»

Генпрокурор Беларуси
Григорий Василевич зая�
вил, что сотрудники пра�
воохранительных орга�
нов, обеспечивая обще�
ственный порядок, долж�
ны корректно относить�
ся к участникам проти�
воправных действий, по
возможности представ�
ляться и разъяснять
гражданам последствия
неисполнения законода�
тельства. С оговоркой:
если позволяет ситуация.

— Сотрудники правоох�
ранительных органов, при�

нимая меры по обеспечению
общественного порядка,
сами также обязаны неукос�
нительно соблюдать дей�
ствующее законодатель�
ство, включая ведомствен�
ные акты, быть максималь�
но корректными. Предва�
рительно, если позволяет
ситуация, нужно представ�
ляться и требовать от граж�
дан прекращения противо�
правных действий, разъяс�
нять законодательство и по�
следствия его неисполне�
ния, — отметил генпроку�
рор в заявлении, размещен�
ном на сайте Генеральной
прокуратуры по поводу орга�

низуемых акций сбора
граждан на улицах и в дру�
гих общественных местах.

Василевичу хотелось бы,
чтобы «граждане использо�
вали законные способы ре�
шения проблем, а организа�
торы понимали, что они так�
же несут ответственность за
свои провокационные дей�
ствия».

— Полагаю, что вопросы
экономического характера
могут решаться не на раз�
рушительной, а на конст�
руктивной основе. Все ра�
зумные идеи, реализация
которых прогнозируема,
желательно воспринимать

позитивно, — сказал Генп�
рокурор.

Он подчеркнул, что «на�
рушение законодательства о
массовых мероприятиях во
всех странах влечет юриди�
ческую ответственность, на�
пример, административ�
ную, в том числе в Белару�
си».

— То, что организуются
несанкционированные мас�
совые мероприятия, под�
тверждается размещением
через Интернет различного
рода «планов» их проведе�
ния и следование этим пла�
нам их участников, — по�
дытожил Василевич.
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У МясникУ МясникУ МясникУ МясникУ Мясниковича все наладитсяовича все наладитсяовича все наладитсяовича все наладитсяовича все наладится
через «два−три месяца»через «два−три месяца»через «два−три месяца»через «два−три месяца»через «два−три месяца»
Николай ЧЕРНЯВСКИЙ

На конференции в
Москве «От Таможенно�
го союза к ЕЭП: интере�
сы бизнеса» 12 июля пре�
мьер�министр Беларуси
как обычно излучал оп�
тимизм. По его словам,
уже в ближайшие меся�
цы будут решены про�
блемы с обменным кур�
сом и выравниванием
цен.

– Разрыв в платежном
балансе нашей страны выг�
лядит уже несколько луч�
ше, и я полагаю, что мы ре�
ально можем преодолеть вот
эти все нерешенные пока
вопросы буквально в течение
ближайших двух, макси�
мум, трех месяцев, – зая�
вил Михаил Мясникович,
сообщает interfax.by.

По его словам, это каса�
ется и политики обменного
курса, выравнивания цен, и
многих других важных
факторов.

Напомним, 27 июня на
встрече с литовскими биз�
несменами премьер�ми�

нистр Беларуси заявлял,
что валютный рынок уже
«заработал».

Кроме того, в Москве
Михаил Мясникович отме�
тил, что его страна «в пол�
ном объеме принимает взя�
тые на себя обязательства в
рамках кредитной поддер�
жки за счет Антикризисно�
го фонда ЕврАзЕс».

– Это и по ограничению
бюджетных ассигнований
и выплат по росту доходов,
и многие другие, – сказал
Мясникович

Инвесторов РФ и Казах�
стана приглашают к прива�
тизации химической от�
расли

– Мы приглашаем биз�
нес�сообщество Российской
Федерации и Казахстана к
активной приватизации в
Республике Беларусь. Мы
бы хотели выделить целый
ряд направлений и в пер�
вую очередь, я бы назвал
химическую промышлен�
ность, потому что, мне ка�
жется, что мы очень много
зациклены на вопросах
нефтепереработки и торгов�
ле нефтепродуктами, – за�
явил Михаил Мясникович.
Он также отметил, что Бе�

ларусь также заинтересова�
на в привлечении инвесто�
ров в фармацевтическую,
металлургическую отрасль,
машиностроение и другие
отрасли.

Мясникович предлагает
формировать единый обо�
ронный заказ Таможенного
союза

– Необходим единый
оборонный заказ наших
стран, и если его не будет,
не будет объединенного
ВПК и военно�техническое
сотрудничество будет не�
полноценным, – сказал Ми�
хаил Мясникович.

По его словам, вопрос
единого оборонного заказа
надо решать достаточно бы�
стро, «тем более что по ряду
крупных предприятий обо�
ронки поступают достаточ�
но активно предложения и
со стороны иных партне�
ров».

Путин: у Беларуси есть
«возможности, продвину4
тые к западным границам»

Как заявил премьер�ми�
нистр РФ Владимир Путин,
выступая 12 июля в Москве
на конференции «От Тамо�
женного союза к Единому
экономическому простран�

ству: интересы бизнеса»,
Россия, Беларусь и Казах�
стан, формируя Таможен�
ный союз и Единое эконо�
мическое пространство,
преследуют цель создать но�
вый полюс мировой эконо�
мики, передает РИА «Ново�
сти».

– Мы намерены создать
мощное объединение, кото�
рое может и должно стать
одним из полюсов мировой
экономики — это не преуве�
личение, это не задирание
носа, — подчеркнул он. —
Это позволит нам на равных
участвовать в индустриаль�
ной и технологической гон�
ке, в конкуренции за инвес�
торов, за создание новых,
эффективных рабочих мест.

Российский премьер
выразил уверенность, что
страны ТС обладают всеми
необходимыми возможнос�
тями для решения этих за�
дач. «Это трудовые и при�
родные ресурсы. Это и так
понятно, уже только потому,
что Россия заняла первое в
мире место в прошлом году
по производству нефти», —
сказал он.

Что касается Беларуси,
то, по словам Путина, она в
советское время называлась
«сборочным цехом» и у нее
«есть возможности, продви�
нутые к западным грани�
цам».

Леанід Заіка прапанава+ у якасці пакаранняЛеанід Заіка прапанава+ у якасці пакаранняЛеанід Заіка прапанава+ у якасці пакаранняЛеанід Заіка прапанава+ у якасці пакаранняЛеанід Заіка прапанава+ у якасці пакарання
скараціць зарплаты персаналу Нацбанкаскараціць зарплаты персаналу Нацбанкаскараціць зарплаты персаналу Нацбанкаскараціць зарплаты персаналу Нацбанкаскараціць зарплаты персаналу Нацбанка
і Міністэрства эканомікіі Міністэрства эканомікіі Міністэрства эканомікіі Міністэрства эканомікіі Міністэрства эканомікі

Незалежны бела�
рускі эканаміст Леанід
Заіка лічыць, што супра�
цоўнікі Нацбанка і Мінэ�
каномікі павінны адка�
заць за сваю непрафесій�
ную працу, за выканан�
не сумніўных рэкамен�
дацый і парад, з�за якіх
пацярпела ўсё насельні�
цтва краіны.

У інтэрв’ю газеце «Звяз�
да» член Грамадска�кан�
сультацыйнага савета пры
Адміністрацыі Прэзідэнта
Леанід Заіка заявіў, што На�
цыянальны банк і ўвесь бе�
ларускі банкаўскі сектар у
значнай ступені вінаватыя
за той моцны валютны
стрэс, які напаткаў краіну і
насельніцтва.

— Сёння відавочна, што
памылковая валютная палі�
тыка нашых банкіраў у знач�
най ступені прывяла да той
сітуацыі, якую мы зараз
маем. Таму прапаноўваю: у
якасці запозненага пакаран�
ня скараціць персаналу На�
цыянальнага банка зарплату
на 50�70 працэнтаў, Міністэр�
ства эканомікі — на 30�50
працэнтаў. Трэба ж адказ�
ваць за сваю непрафесійную
працу, за выкананне сумніў�
ных рэкамендацый і парад,
з�за якіх пацярпела ўсё на�
сельніцтва краіны. Палеп�
шыцца сітуацыя — вярнуць
зарплаты на ранейшы ўзро�
вень, — сказаў Леанід Заіка.

На думку эканаміста,
пераадолець становішча
можна, калі выраўняць
курс беларускага рубля ад�

носна долара і еўра, а затым
і іншых валют.

— Іншага шляху я не
бачу для стабілізацыі валют�
нага рынку. Зразумела, усім
нам хочацца, каб долар па�
ранейшаму каштаваў крыху
больш трох тысяч, ну няхай
максімум чатыры тысячы.
Але беспадстаўных цудаў у
эканоміцы не бывае. Таму
няхай спачатку курс рубля
да долара будзе не 5000, а
істотна больш. Але потым
курс стабілізуецца. Галоў�
нае, каб ён быў рэальным і
адзіным, а не розным для
розных суб’ектаў рынку.
Для яго некалькі курсаў до�
лара ўсё роўна тое, што не�
калькі маякоў у моры. Мож�
на заблытацца і трапіць на
мель. Таму я супраць шмат�
лікасці курсаў. На думку

эканаміста, не варта баяцца
ўстанаўлення кошту долара
не ў 5000, а ў межах 6000�
6500 рублёў, таму што «пры
такім курсе мы выдалім усіх
іншаземцаў з нашага рынку,
нават кітайцаў, якія заваль�
ваюць планету сваімі далё�
ка не заўсёды якаснымі спа�
жывецкімі таварамі».

Насельніцтву Леанід
Заіка раіць не набываць та�
вары па штучна ўзнятых
цэнах.

— Я б увогуле не раіў да
канца восені рабіць вялікія
пакупкі, бо спажывецкі рынак
яшчэ не стабілізаваўся. Пача�
кайце, вакханалія з цэнамі,
неабгрунтаваныя ўсплёскі і
ваганні цэн паступова запаво�
ляцца, прыйдуць у адпавед�
насць з фінансавымі магчы�
масцямі насельніцтва.
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ТТТТТри кри кри кри кри камня преткновения меамня преткновения меамня преткновения меамня преткновения меамня преткновения междждждждждууууу
БеларБеларБеларБеларБеларууууусью и Россиейсью и Россиейсью и Россиейсью и Россиейсью и Россией
Ярослав РОМАНЧУК,
“Завтра твоей страны”

Реально ли в бли�
жайшие пять лет, что�
бы президенты России
и Беларуси согласились
жить в одном государ�
стве? При нынешней
политической власти в
нашей стране это ма�
ловероятно. А что бу�
дет, если белорусское
руководство к концу
2011 года не найдет 8
млрд. долларов, а в
2012 году – 12
млрд.долларов? Тогда
вероятность слияния
Беларуси и России уве�
личивается. Однако и
камней преткновения в
процесс интеграции не�
мало.

1. Интеграционная мо4
дель

Проекты «Союзное го�
сударство» и «Таможен�
ный союз» — источник
хронических правовых
разногласий между прави�
тельствами Беларуси и
России. Они сохраняются,
поскольку цель интегра�
ции у каждой страны своя,
а делиться полномочиями
в пользу наднациональных
органов никто не готов. Су�
ществующие правовые
рамки при сохранении ав�
торитарных режимов бу�
дут все большей обузой в
отношениях между Бела�
русью и Россией.

Мало на бумаге согла�
совать ставки пошлин или
снять таможенные посты
на границе. В первую оче�
редь, нужно договориться
о единых правилах игры,
о верховенстве закона и от�
крытой, честной конку�
ренции. В условиях теле�
фонного, управляемого
права в обеих странах рас�
считывать на решение
проблем в правовом поле
не приходится.

Интеграция превраща�
ется в перетягивание ка�

ната чиновниками обеих
стран. Типичный пример
– пошлины на автомоби�
ли. Вроде бы договори�
лись, что Беларусь пере�
ходит на российские пол�
шины с 1.07.11. Вроде бы
все те автомобили, кото�
рые были ввезены до это�
го времени, должны сво�
бодно продаваться. Одна�
ко российская таможня не
без согласия Кремля ре�
шила, что автомобили,
ввезенные в Беларусь пос�
ле 1.01.10, нужно дорас�
тамаживать. Получается,
что они хотят навязать бе�
лорусам свою таможен�
ную политику задним
числом. Российские чи�
новники не хотят допус�
тить, чтобы десятки ты�
сяч белорусов немного за�
работали на автомобиль�
ной теме, компенсирова�
ли потери от девальва�
ции.

Заметим, что даже
если бы белорусы прода�
ли в Россию все автомо�
били, которые они ввезли
в 2011 году, то их доля не
превысила бы 7% объема
продаж авто в РФ в 2011
году.

Автомобильные по�
шлины и трактовка пра�
вил торговли автомобиля�
ми – это выпад не против
Лукашенко. Это удар по
среднему классу Белару�
си. Он, пожалуй, впервые
так остро почувствовал
боль от номенклатурной
интеграции. Для Кремля
интересы «ВАЗа»/тамож�
ни оказались выше репу�
тации надежного партне�
ра, работающего в циви�
лизованном правовом
поле.

2. Нефть и газ – вне об4
щих правил

Нефть и газ остаются
камнями преткновения
в интеграционном про�
цессе Беларуси и Рос�
сии. Кремль использует
цены и условия постав�
ки нефти, нефтепродук�
тов и газа поочередно в
качестве кнута или пря�
ника.

Кнуты появлялись ред�
ко, но действовали метко.
Первый – это когда было
принято решение продать
50% «Белтрансгаза» и
подписать договор о выхо�
де на рыночные цены. Вто�
рой – когда поставки бес�
пошлинной нефти сокра�
тились до 6,3 млн. нефти
в год при сохранении экс�
портных пошлин на неф�
тепродукты. Третий – ус�
ловия предоставления 3,5�
миллиардного кредита от
ЕвраЗЭС: приватизация,
либерализация цен и ва�
лютного рынка.

В условиях настояще�
го таможенного простран�
ства не может быть разни�
цы в цене для потребите�
лей только на основании
признака страны проис�
хождения. Не может быть
и речи об экспортных та�
моженных пошлинах в
торговле между страна�
ми�союзниками. Если су�
ществуют подобные про�
текционистские меры,
единого таможенного про�
странства де�факто нет.
Энерготовары занимают
35% экспорта и 40% им�
порта. Вот почему понят�
но негодование прави�
тельства Беларуси по по�
воду созданного интегра�
ционного образования.

Кремль ждет и жмет.
Беларуси есть, что прода�
вать. Российские компа�
нии готовы были бы ку�
пить. Чем дольше будет
тянуть Александр Лука�
шенко, тем меньше будут
стоить белорусские акти�
вы.

Белорусский прези�
дент использует интегра�
цию с Россией для сохра�
нения, по меньшей мере,
существующего уровня
энергетических льгот.
Российское руководство в
рамках подписанных дого�
воров хочет ускорить при�
ватизацию, раскупить са�
мые «вкусные» белорус�
ские активы и снова попы�
таться осуществить про�
ект «единое государ�
ство».

3. Народы
Граждане Беларуси

поддерживают идею ин�
теграции. Дружить, тор�
говать, налаживать совме�
стное производство, ез�
дить друг к другу в гости
– белорусы готовы к этому
практически в равной сте�
пени и с Россией, и с Ев�
росоюзом. Однако не более
5% граждан Беларуси
поддерживают вхождение
страны в состав России.
Если Кремль будет наста�
ивать именно не на полно�
ценном партнерстве, а на
слиянии, он войдет в
клинч с белорусским наро�
дом.

Впрочем, обществен�
ное мнение можно подго�
товить, если два самых
крупных белорусских те�
леканала — БТ и ОНТ —
будут приватизированы
российскими олигарха�
ми. Да еще введение рос�
сийского рубля ликвиди�
рует страхи населения по
поводу потери вкладов и
инфляции. Белорусскому
электорату, безусловно,
понравятся внутрироссий�
ские цены на нефть и газ.
Легковерные белорусы мо�
гут «проглотить» очеред�
ной геополитический ге�
шефт. Ведь в 1991 году все
вышло тоже без учета их
мнения.

Россияне были бы не
против вхождения Белару�
си в состав России. Боль�
шинство восприняло бы
это как естественный про�
цесс, восстановление исто�
рической справедливос�
ти. Когда в России будут
показывать каждый день
ужасы социально�эконо�
мического кризиса в Бела�
руси, то действия Кремля
по устранению интегра�
ционных препятствий не
будут вызывать отторже�
ние у российского электо�
рата.

Есть опасность, что
большие начальники мо�
гут разыграть очередную
крупную геополитичес�
кую партию. Осталось по�
дождать, пока Владимир
Путин определится со сво�
им статусом после прези�
дентских выборов в Рос�
сии, и рейтинг Лукашен�
ко упадет ниже 20%.

Читайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.comЧитайте www.gazetaby.com
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«Навошта мяняць быка на індыка?»«Навошта мяняць быка на індыка?»«Навошта мяняць быка на індыка?»«Навошта мяняць быка на індыка?»«Навошта мяняць быка на індыка?»
Анастасія ЗЕЛЯНКОВА,
Аляксандр СТАРЫКЕВІЧ

«Салідарнасць» пра�
цягвае праект «Выба�
ры: Рэканструкцыя».
На гэты раз экс�канды�
дат у прэзідэнты Рыгор
Кастусёў распавёў,
якую пагрозу бачыў з
боку Андрэя Саннікава,
хто разваліў БНБ, і ці
мусіць беларуская апаз�
іцыя ўлічваць інтарэсы
Расіі.

“Крэмль не прымае
ніякіх захадаў дзеля выз4
валення прарасійскага па4
літыка Саннікава”

— Як атрымалася, што
БНФ на выбарах рэпрэзен4
тавалі менавіта вы?

— Ідэя ўзнікла трошкі
нечакана. Я сам быў пера�
кананы ў тым, што Партыя
БНФ павінна ўдзельнічаць
ў выбарах, як самастойная
сіла. І да гэтай пары ўпэў�
нены, што мы зрабілі прав�
ільна.

Мае сябры, у першую
чаргу Ігар Лялькоў (на�
меснік старшыні Партыі
БНФ – заўв. “Салідар�
насці”), пераканалі, што мая
кандыдатура найбольш па�
дыходзіць сярод партый�
цаў. Доўга мы раіліся, доў�
га размаўлялі, але аргумен�
ты прагучалі даволі важкія.

— Чаму прынялі рашэн4
не балатавацца так позна?

— Плянавалі, што буд�
зем працаваць з іншымі ар�
ганізацыямі ў рамках Бела�
рускага незалежніцкага
блоку і выходзіць на адзіна�
га кандыдата. У гэтым паві�
нны былі прыняць удзел
БХД, рух “За свабоду” і
БНФ. І мы да апошняга пра�
цавалі дзеля таго, каб ад
БНБ быў адзіны кандыдат.
Прапанаваны менавіта БНФ
праект працэдуры выхаду
на адзінага быў нават пры�
няты за аснову. Аднак, на
жаль, гэта працэдура была
замарожана і прыйшлося ад
яе адмовіцца. Бо не ўсе
ўдзельнікі БНБ пагадзіліся
яе да канца выконваць.

— Хто вінаваты ў тым,
што не атрымалася выйсці
з адзіным ад БНБ?

— Меркаванне, што не
варта гэтую працэдуру вы�

конваць, паступіла ад хрыс�
ціянскіх дэмакратаў. Мена�
віта рашэнне БХД прывяло
да таго, што на выбары пай�
шоў і Рыгор Кастусёў, і
Віталь Рымашэўскі, а Аляк�
сандр Мілінкевіч, наадва�
рот, адмовіўся браць удзел.

— Калі БХД выпала з
працэсу, вы не спрабавалі
хаця б з двух суб’ектаў
скласці нейкую кааліцыю?

— Былі размовы, але ўсё
ж Мілінкевіч канчаткова
прыняў рашэнне не ўдзель�
нічаць. Гэта яго права. І
Партыя БНФ прыняла ра�
шэнне ісці самастойна. Але
ў выніку такая кааліцыя дэ�
факта атрымалася – шмат
хто з Руху “За свабоду”, і
перш за ўсё сам Аляксандар
Мілінкевіч, зрабілі вялікі
ўнёсак у кампанію кандыда�
та ад Партыі БНФ. Нашы
арганізацыі працавалі ра�
зам.

— Потым усё ж адбыла4
ся сустрэча ў Аляксандра
Мілінкевіча ў Берштах, на
якой прысутнічалі вы,
Алесь Міхалевіч і Юрась
Глушакоў. Якія дамоўле4
насці там былі дасягну4
тыя?

— Гэта была больш суст�
рэча сяброў. Там мы абмяр�
коўвалі супольную працу ў
выбарчай кампаніі. І я ве�
даю, што многія прад�
стаўнікі і БНФ і руху “За
свабоду” дапамагалі ў кам�
паніі таму ж Міхалевічу.
Лічу, што мы свае дамоўле�
насці стрымалі.

— Адначасова атрыма4
лася так, што вы згубілі
частку аднапартыйцаў,
якія пайшлі за Саннікавым.
Прычым яны досыць агрэ4
сіўна паставіліся да вас, як
вылучэнца БНФ. Чаму так
здарылася?

— Тыя людзі, якія
выйшлі з БНФ, заявілі аб
прыхільнасці да Саннікава
яшчэ за два гады да выбар�
чай кампаніі. Можна
ўспомніць і выказванні Ля�
вона Баршчэўскага пра тое,
што Саннікаў напіша заяву
ў Партыю БНФ, і выказ�
ванні Віктара Івашкевіча,
які адкрыта сведчыў сваю
прыхільнасць да Саннікава.

Да мяне даходзілі кулу�
арныя размовы пра тое, што
Саннікаў будзе ствараць но�
вую партыю накшталт Еў�
рапейскай народнай

партыі, і нават пра перафар�
матаванне партыі БНФ пад
Саннікава з новай назвай і
новым складам. Я ў гэтым
убачыў пагрозу для далей�
шага існавання БНФ.

Чаму некаторыя мае ад�
напартыйцы падтрымалі
гэтага палітыка, мне цяжка
меркаваць. Тым больш што
Саннікаў з’яўляўся прых�
ільнікам прарасійскага век�
тару развіцця Беларусі, што
для БНФ было непрымаль�
ным.

У выніку БНФ згубіла
недзе 80 з лішнім чалавек.
Праўда, яны яшчэ афіцый�
на не заяўлялі аб выхадзе з
партыі: толькі з’явіўся спіс
на Хартыі і інфармацыя аб
заснаванні аргкамітэту но�
вай партыі. Але пакуль да�
лейшага развіцця падзей
няма. Нават з тым спісам
ёсць праблемы, бо там ук�
лючаны чалавек, якога ўжо
даўно няма на свеце, і людзі,
якія не ведаюць, што яны
выйшлі з БНФ.

Памятаю, у 2001 годзе
Хадыка разам з Вячоркам
пераконвалі Сойм перакі�
нуць партыю ад Домаша да
Ганчарыка, абяцаючы з’есці
шляпу, калі тагачасны стар�
шыня ФПБ нас падвядзе. У
2006 годзе і Хадыка, і Вя�
чорка агітавалі не вылучаць
свайго кандыдата, а падт�
рымліваць Мілінкевіча, ад�
нак праз год яны ж сталі яго
актыўна “тапіць”. На жаль,
ні Хадыка, ні Вячорка, ні
Баршчэўскі не зрабілі
аналіз тых сваіх крокаў,
якія прывялі да пагаршэн�
ня сітуацыі ў партыі БНФ.

— А чым сітуацыя з
Саннікавым кардынальна
адрозніваецца ад сітуацыі
з Мілінкевічам? Вас жа не4
аднаразова абвінавачвалі
ў тым, што вы хочаце “пак4
ласці” партыю менавіта
пад Мілінкевіча.

— Розніца ў тым, што
рух “За свабоду” і Партыя
БНФ знаходзяцца на вельмі
блізкіх пазіцыях у бачанні
далейшага развіцця лёсу
Беларусі. Ды і Мілінкевіч
падчас супрацоўніцтва з
БНФ не дапускаў такіх
рэчаў, як перацягванне
людзей у сваю арганізацыю
з умовай выхаду з партыі.

— Вы кажаце пра не4
прыняцце ідэйных погля4
даў Саннікава. Але з тым

жа Міхалевічам, які неад4
наразова выказваў досыць
супярэчлівыя думкі наконт
далейшага развіцця краі4
ны, вы спакойна ішлі на
кансалідацыю.

— Для мяне заявы Міха�
левіча часта выглядалі, як
памылкі, і сам Алесь нярэд�
ка прызнаваў: “Так, даў
ляп”. Я лічу, што гэта хва�
роба маладосці, якая лечыц�
ца з узростам.

Тое што потым адбыло�
ся з Міхалевічам, будзе яму
вялікая навука па жыцці. А
вось іншыя кандыдаты вы�
казвалі цвёрдыя меркаванні
і былі ўпэўнены ў слушнасці
свайго выбару.

— Іншымі словамі ства4
ральніка кампаніі “Еўра4
пейская Беларусь”, магчы4
мага заснавальніка Еўра4
пейскай народнай партыі
Саннікава вы лічыце свя4
дома прарасійскім канды4
датам?..

— Так. Я асцярожна
стаўлюся да палітыкаў, якія
прыйшлі ў апазіцыю пасля
94 года з улады. Многія гэ�
тыя палітыкі, перайшоўшы
ад Лукашэнкі да дэмакра�
таў, адразу спрабуюць прэ�
тэндаваць на лідэрства. І
некаторыя з іх гэтага дася�
гаюць, маючы грошы невя�
домага ці сумнеўнага па�
ходжання.

Я магу зразумець таго
палітыка, які быў ва ўладзе
і памыляўся ў стаўленні да
дзеючага прэзідэнта ў 1994
годзе. Я паважаю чалавека,
які не рабіў амаральных
учынкаў у адрас тых каш�
тоўнасцяў, якія адстойвае
партыя БНФ — незалеж�
насць, беларускасць, дэмак�
ратыя, еўрапейскі шлях
развіцця. Які не выганяў
студэнтаў па палітычных
матывах, не звальняў люд�
зей. Але калі чалавек гэтыя
маральныя якасці перакро�
чыў і зараз прэтэндуе на
ролю апазіцыйнага паліты�
ка, я да яго стаўлюся з апас�
кай.

— А ці атрымалі вы
нейкія доказы прарасейс4
касці Саннікава пасля вы4
бараў?

— Пра погляды Санніка�
ва я перш за ўсё мяркую па
яго публічнай пазіцыі. Якія
ў яго кантакты з Крамлём
ці расійскім урадам, мне
цяжка казаць. Але, калі і
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былі стасункі, то, як бачым,
Масква Саннікава кінула. І
не прымае ніякіх захадаў
дзеля ягонага вызвалення.
Еўропа робіць больш у аба�
рону Саннікава, чым Расія.

“Лукашэнка Канаплёву
ўжо казаў: “Хлопцы, паку4
ем чамаданы і пераязджа4
ем у Крэмль””

— З тых кандыдатаў,
што былі зарэгістраваны
Выбаркамам, насамрэч
колькі, на вашу думку, саб4
ралі подпісы?

— Лічу, што кожны пав�
інны адказваць перадусім за
вае подпісы, а не ацэньваць
іншых. Але перакананы,
што 5�6 кандыдатаў сабралі
дакладна.

— Вы ў іх ліку?
— Так. Копіяў у нас дак�

ладна не было. Ды і якасць
нашых подпісаў была не
горшай за тых кандыдатаў,
хто таксама сабраў. У на�
шых зборшчыкаў не было
матывацыі гнаць вал. Усё
рабілася на валанцёрскіх
пачатках. Таму што сабралі
– тое і здалі.

— Ці спрабавалі хаця б
на апошнім этапе выйсці на
адзінага кандыдата або,
прынамсі, мець супольную
праграму дзеянняў?

— Камунікацыі паміж
кандыдатамі былі боль�
шымі да рэгістрацыі, чым
пасля яе. А як зарэгістра�
валі, дык “понеслась кри�
вая в щавель”. Не было ў
мяне нават часу сустра�
кацца з іншымі, мог хіба
што па тэлефоне пара�
змаўляць з некаторымі. А
так усё ў раз’ездах па рэг�
іёнах – ад моманту рэгіст�
рацыі меў сустрэчы з вы�
баршчыкамі ў 52 гарадах.
Ды і было зразумела, што
выйсці на адзінага ў нас
няма шанцаў.

— Тэарэтычна існавала
магчымасць, што вы зды4
мецеся пад пэўнага канды4
дата?

— Магчымасць выхаду
на адзінага па пэўнай пра�
цэдуры я разглядаў. Калі б
была прынятая такая працэ�
дура і згодна яе выйграў бы
нейкі іншы прадстаўнік, то
партыя БНФ выконвала б
гэтае рашэнне, незалежна
ад таго, хто б перамог. Але
пытанні аб зняцці пад ка�
госьці проста разглядаў як
абразу.

— У вас адчувалася
відавочнае супрацьстаянне
з камандай Някляева. Не
думаеце, што з пункту глед4

жання сённяшняй сітуацыі
паразуменне трэба шукаць
не толькі з людзьмі,
блізкімі вам па поглядах?

— Зразумела. Ужо ёсць
захады, каб наладзіць ней�
кія стасункі і з кампаніяй
“Гавары праўду”, і з былой
камандай Саннікава. Трэба
шукаць магчымасці сумес�
най працы. Але гэта праца
павінна быць заснавана на
каштоўнасцях, пра якія я
казаў.

— Хіба хтосьці з канды4
датаў не падпішацца пад
усімі гэтымі пазіцыямі?
Наўрад ці Някляеў —
праціўнік незалежнасці, а
Саннікаў — вораг беларус4
касці.

— Так, я думаю, што іх
пазіцыя такая, як і мая. Але
я добра памятаю іх заявы
падчас выбарчай кампаніі.
Або асоб, якія іх прадстаў�
лялі. Напрыклад, аб неаб�
ходнасці здачы Расіі нека�
торых стратэгічных бела�
рускіх аб’ектаў, кшталту
“Белтрансгаза”. Лічу гэта
недапушчальным.

Добра памятаю выказ�
ванні пра імпульсы з Мас�
квы, якія прынясуць дэ�
макратыю ў Беларусь.
Ніколі Масква не была за�
цікаўлена ў дэмакратыі ў
Беларусі.

— Усе гэта так. Але той
жа Дзмітрыеў у інтэрв’ю
“Салідарнасці” якраз
прыгадваў гэтую размову
з вамі пра “Белтрансгаз”.
Ён сцвярджае, што тады
тлумачыў вам: “Галоўная
праблема палягае ў тым,
што зараз не мы і не вы
рашаеце – прадаць “Бел4
трансгаз” ці пакінуць.
Дык давайце разам пасп4
рабуем зрабіць так, каб
з’явіўся хоць маленькі
шанец уплываць на пры4
няцце рашэнняў. І тады ў
вас будзе права вашага
голасу, а ў нас – права на4
шага”.

Можа, быў сэнс на4
ступіць на горла сваёй
песні і гаварыць пра тое,
што мы ўлічваем інтарэсы
Расіі, каб хоць неяк на4
ладзіць камунікацыю з
тым бокам, які ўвесь час да
гэтага падтрымліваў Лука4
шэнку і ў значнай ступені
забяспечваў перамогу Лу4
кашэнкі?

— Для мяне непрымаль�
на, калі палітык, зацікаўле�
ны ў падтрымцы таго ці
іншага боку, гандлюецца
эканамічнымі інтарэсамі.

Так, Дзмітрыеў добры, аду�
каваны чалавек, але ён аду�
каваны на ўзроўні тэорыі. А
я ведаю практыку. Я ў палі�
тыцы з 1989 года. Тыя крокі,
пра якія гаварылі прад�
стаўнікі “Гавары праўду”,
неслі пагрозу.

— Але ж вы не можаце
не пагадзіцца, што Расія
адыгрывае вялікую ролю
на беларускіх выбарах?

— Так, вялікую.
— Тады ці маеце вы

шанцы прыйсці да ўлады
без уліку расійскіх інтарэ4
саў нават проста ў рыторы4
цы?

— Калі мы пачнём уліч�
ваць толькі інтарэсы Расіі,
то чым мы будзем адрозні�
вацца ад Лукашэнкі?

Я ведаю, што Лукашэн�
ка ў 1994 годзе быў падтры�
маны расійскім бокам. І дзе
зараз апынулася Беларусь?
Лукашэнку прыйшлося вы�
конваць тыя абяцанні.
Возьмем апошнія падзеі
2010. Фільмы “Хросны
бацька”, навіны… Яны скон�
чыліся, калі Лукашэнка па�
бываў у Крамлі і падпісаў
штосьці.

Расійскі бок падтрымлі�
вае не беларускі народ, а бе�
ларускі рэжым. Маскоўскія
крэдыты пайшлі на карысць
рэжыму. А аддаваць давяд�
зецца нашым дзецям і ўну�
кам. Думаеце, Расія трымае
на Беларусі гэты рэжым за
прыгожыя вочкі? Значыць,
ёсць свае інтарэсы.

Калі мы пачнём юліць,
абяцаць нешта (а трэба абя�
цаць нешта большае за Лу�
кашэнку), прыйдзецца вы�
конваць. Не трэба думаць,
што зараз мы паабяцаем, а
потым іх “кінем”, як кажуць
некаторыя палітыкі.

— Але Лукашэнку да4
волі доўга ўдавалася гэта.

— І да чаго мы
прыйшлі? Заўважце, што
сёння тыя нашыя выказ�
ванні аб пагрозе страты не�
залежнасці спраўджваюцца
і вельмі імкліва. І тыя пра�
цэсы, якія зараз адбываюц�
ца ў эканоміцы, невядома да
чаго прывядуць.

— Але пытанне ў тым,
ці можна прыйсці ў Бела4
русі да ўлады, не ўлічваю4
чы расійскія інтарэсы?

— Не, расійскія інтарэ�
сы трэба ўлічваць. Але гэ�
тыя інтарэсы павінны быць
узаемавыгадныя. Я заўсёды
казаў, што Расія патрэбна
Беларусі настолькі, на�
колькі Беларусь патрэбна

Расіі. З такога пункту глед�
жання мы павінны супра�
цоўнічаць з Расіяй.

Інакш якая розніца для
беларускага народа, ці
прыйдзе Лукашэнка, ці
прыйдзе Іваноў, які будзе
рабіць тую ж палітыку на
Беларусі. Навошта тады
мяняць?

Лукашэнка таксама
думаў, што не будзе выкон�
ваць, але паехаў і выканаў
за 10 дзён да выбараў.
Многім здаецца, што ён ўсе
17 год Расію падманваў, а
зараз яго Расія прыціснула.
Не, ён здаваў Беларусь і ра�
ней.

У свой час Лукашэнка
казаў, што Беларусь – гэта
для яго пройдзены этап (я
чуў асабіста). Ён і Канаплё�
ву ўжо гаварыў: “Хлопцы,
пакуем чамаданы і пераяз�
джаем у Крэмль”.

Але Пуцін яму ўсё сап�
саваў. Зараз Лукашэнка
актыўна адстойвае неза�
лежнасць. Аднак падыхо�
ды да суверэнітэта ў нас
розныя. Лукашэнку пат�
рэбна незалежнасць толькі
дзеля захавання сваёй
улады.

— Што было б для вас
меншым злом – перамога
Лукашэнкі ці перамога
Някляева або Саннікава?

— Разумееце, Саньні�
каў ці Някляеў маглі б пе�
рамагчы толькі ў тым вы�
падку, калі б на іх зрабіў
сапраўдную стаўку
Крэмль. І яны на гэта спад�
зяваліся, гэта было бачна.
І ў гэтым сэнсе, для нас
розніцы не было, ці згуля�
ла б крамлёўская стаўка ў
асобе Лукашэнкі, ці ў асо�
бах Саньнікава зь Някляе�
вым. Зараз усе забыліся,
але ў 1994 годзе шмат хто
падтрымаў Лукашэнку
толькі “абы ня Кебіч”, і што
атрымалася? Улада вельмі
моцна зьмяняе людзей, і
нават маленькая, незаў�
важная плямінка ў каштоў�
насьцях можа ва ўмовах
улады імкліва вырасьці ў
аграмадную чорную
дзірку, якая паглыне ўсе
ранейшыя дэмакратыч�
ныя погляды. Дык навош�
та мяняць быка на індыка?
І мы тады казалі, што буд�
зем змагацца на два фран�
ты.

Можа, зараз гэтыя людзі
і змяніліся. І мы гатовыя з
імі супрацоўнічаць на ас�
ноўных каштоўнасцях, пра
якія я казаў.
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ПРОФСОЮЗЫ

ЮРИСКОНСУЛЬТ

В нашем пакете докумен�
тов отсутствовала выписка из
решения руководящего орга�
на профсоюза о назначении
ответственных лиц за прове�
дение пикета. Фамилии от�
ветственных мы указали, но
выписку из протокола об их
назначении не предоставили.
И, хотя, в этом случае чинов�
ники не должны были вооб�
ще принимать наши докумен�
ты, раз они составлены не по
форме. Либо могли бы нам
указать на то, что не хватает
одного документа, и мы бы его
донесли, но, тем не менее, до�
кументы они приняли. И ре�
шили отказать.

Активисты не сдавались.
В суд не пошли, с формаль�
ной точки зрения опять выхо�
дило, что закон на стороне чи�
новников. В третий раз пода�
ли заявку на 26 апреля. Все
формальности были соблюде�
ны и прежние недочеты учте�
ны. Но опять последовал от�
каз.

– В третий раз чиновни�
ки, по всей видимости, даже
не смотрели наши докумен�
ты. Фактически они отказа�
ли по той же причине, что и
во второй раз. Хотя выписка

из протокола была. Долго не
думая, они перечислили все
позиции, которые были во
втором отказе, – рассказал
Геннадий Ворона.

По словам профсоюзного
активиста, кроме выписки из
протокола, которую на этот раз
чиновники просто не увиде�
ли, они решили по�своему
интерпретировать закон о
массовых мероприятиях.
Ссылаясь на него, чиновники
написали в своем обоснова�
нии, что организаторами мас�
совых мероприятий могут
выступать профсоюзы, а не их
оргструктуры. Причем в пер�
вой части этого предложения
они процитировали закон, а
вот вторую придумали сами.

Стоит отметить, что суд
для профсоюзных активистов
стал последней инстанцией
поиска справедливости. До
этого они обращались в Витеб�
ский облисполком. Но там
коллег из Новополоцкого го�
рисполкома поддержали, не
увидев в их решении ничего
противозаконного. Только пос�
ле этого профсоюзные акти�
висты вынуждены были обра�
титься в суд.

Кстати сказать, что по та�
кому несложному делу было
проведено три судебных засе�
дания. Последнее, 8 июля, с

перерывами длилось практи�
чески целый день.

– Представитель горис�
полкома пришла только на
последнее заседание. Мы по
каждому пункту, на который
ссылался в своем отказе го�
рисполком, аргументировано
доказали, что они не правы.
Мы представили в суде все
документы, подтверждаю�
щие нашу представитель�
ность. В законе «О профсою�
зах» говорится, что при нали�
чии указанных оснований,
республиканские профсоюзы
и их оргструктуры, включая
первичные организации, со�
зданные на предприятиях,
обладают всеми полномочия�
ми, предоставленными насто�
ящим законом. Юрист горис�
полкома ничего не могла воз�
разить. Тем не менее, она про�
должала стоять на своем, ут�
верждая, что решение горис�
полкома было правильным.
Но вот доказать это она не
смогла.

Суд удовлетворил все
пункты искового заявления
профсоюза.

Комментируя Praca�
by.info решение суда, Генна�
дий Ворона особо отметил,
что всего этого могло бы и не
быть – ни заявок на пикеты,
ни незаконных отказов горис�

полкома, ни жалоб в облиспол�
ком и суд, ни судебных засе�
даний.

– Одно нарушение повлек�
ло за собой массу других про�
блем и нарушений, – подчер�
кнул профсоюзный активист.
– Ведь все началось с того, что
наниматель в нарушение за�
кона отказался подписывать
с нами коллективный дого�
вор. Именно против этого мы
хотели протестовать на пике�
те. Ничего бы этого не было,
если бы руководство предпри�
ятия не нарушало закон. А
дальше – пошло поехало. Не�
законную позицию нанима�
теля поддержал горисполком,
отказав нам в проведении пи�
кета. Его неправомерный от�
каз поддержал облисполком.

Конечно, мы удовлетворе�
ны решением суда, потому что
у нас появилась надежда на
то, что оно станет началом ис�
правления этой странной си�
туации, при которой нанима�
тель и представители власти
сами нарушают закон. Мы
верим в то, что следующим
шагом станет решение нани�
мателя вступить с нами в кол�
лективные переговоры и под�
писать колдоговор, – резюми�
ровал Геннадий Ворона.

Независимый профсоюз выиграл сНезависимый профсоюз выиграл сНезависимый профсоюз выиграл сНезависимый профсоюз выиграл сНезависимый профсоюз выиграл суууууддддд
против гпротив гпротив гпротив гпротив гориспоориспоориспоориспоорисполклклклклкомаомаомаомаома
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Сергей БАЛАЙ

В первом квартале
2011 года ОАО «Нафтан»
возглавил рейтинг самых
убыточных предприятий
Беларуси. Несмотря на
это, протестных настро�
ений на предприятиях
пока не наблюдается. При
этом администрация уво�
лила одного общественно�
го активиста.

Отчет Министерства фи�
нансов показывает, что сово�
купный убыток «Нафтана»
составил почти 198 млн руб�
лей. О ситуации на этом неф�
теперерабатывающем пред�
приятии «Салідарнасці» рас�
сказал общественный инспек�
тор Белорусского независимо�

го профсоюза (БНП) работни�
ков ОАО «Нафтан» по соблю�
дению условий охраны труда
и трудового законодательства
Владимир Русин.

– В марте наниматель уб�
рал надбавки, которые гаран�
тировались коллективным до�
говором. С начала июля кол�
договор вернули, но не весь.
Люди ждали тринадцатую
зарплату за 2010 год, обещан�
ную еще в декабре прошлого
года. Тогда на встрече с кол�
лективом представитель пред�
приятия сказал, что мы отра�
ботали хорошо по итогам года,
и эта зарплата будет, – расска�
зал профсоюзный активист. –
Мы думали, что диалог с на�
нимателем налажен, интере�
сы коллектива учтены. Одна�
ко буквально несколько дней
назад новый директор ОАО
«Нафтан» Владимир Третья�

ков заявил, что по результатам
прошлого года коллектив сра�
ботал плохо. Так что люди
ждут зарплату до сих пор...
Правда, начали выплачивать
материальную помощь.

Собеседник отмечает, что
ситуация на заводе не очень
хорошая.

Сейчас профсоюзные акти�
висты заняты переговорами по
заключению колдоговора с
нанимателем.

– Мы выиграли суд, кото�
рый разрешил нам проводить
протестные пикеты, создаем
крепкую первичку, делаем всё
возможное, чтобы открыть
людям глаза. Если удастся
заключить коллективный до�
говор, мы будем работать с тру�
дящимися, как и официаль�
ный профсоюз, – резюмиро�
вал собеседник «Салідар�
насці».

Вместе с тем администра�
ция ОАО «Нафтан» избавляет�
ся от общественных активистов,
которые пытаются информиро�
вать коллектив о реальном по�
ложении дел в экономике. Уво�
лен Евгений Константинов.Ак�
тивное давление на него нача�
лось 15 июня, когда к нему до�
мой пришли с обыском. При�
чиной для этого стал сигнал о
том, что в доме активиста яко�
бы торгуют самогоном. Тогда же
у него были конфискованы лис�
товки, – сообщил сайт правоза�
щитного центра «Вясна».

Позже Константинова вы�
зывало к себе руководство пред�
приятия и предлагало уво�
литься по собственному жела�
нию, одновременно угрожая
уволить сотрудника «по ста�
тье». Активист решил напи�
сать заявление на увольнение
по собственному желанию.

www.praca4by.info

Окончание.
Начало на с.1


